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 صیانت از امنیت مردم
 خط قرمز سپاه است

سخنگوی سپاه با بیان اینکه حاج 
قاسم بیشتر از سایر فرماندهان در معرض 
هجمه رسانه ای بود، بیان کرد: در داخل 
کشور نیز محبوب ترین فرمانده در بین 
مردم سردار سلیمانی بود، تا جایی که از 
سال ها قبل، برای ایشان مقام شهادت را 
قائل بودند. سردار رمضان شریف اضافه 
کرد: دشمنان نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران باید بدانند که راهی جز 
پذیرفتن توانمندی ایران اسلامی ندارند، 
کما اینکه این تلاش ها و جان فشانی ها را 
در اقصی نقاط کشور همه شاهد هستند. 
سردار شریف امنیت مردم را خط قرمز 
سپاه و نظام مقدس جمهوری اسلامی 
دانست و اظهار کرد: امروز بسیجیان بومی 
سیستان و بلوچستان، کردستان و سایر 
مناطق مرزی برای حفظ امنیت منطقه 
بیش از هر زمان دیگری مصمم هستند 
و دشمن تلاش بی جهتی برای ایجاد 
ناامنی می کند. وی در پایان تاکید کرد: 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که حاج 
قاسم از بطن آن برخاسته است، هزاران 
سرباز بی نام و نشان دیگر دارد که حاضر 
به جان فشانی در راه اسلام، انقلاب و ملت 

عزیز ایران هستند.

سـرمقــاله

طبق برخی شنیده ها، برای نخستین بار در چند ماه اخیر، مذاکره  
کنندگان اروپایی از پیشرفت در روند مذاکرات وین با ایران و آمریکا برای 
احیای توافق برجام خبر داده اند. قرار است ادامه دور هشتم مذاکرات وین از 
روز دوشنبه هفته جاری و پس از یک وقفه سه روزه به خاطر تعطیلات سال 
نو میلادی، از سر گرفته شود. برخی دیپلمات های حاضر در روند مذاکرات 
ضمن ابراز خوش بینی به حصول نتیجه در این دور از گفت وگوها، اعلام 
کرده اند ممکن است تا قبل از فرا رسیدن ماه فوریه یعنی کمتر از یک ماه 
دیگر، مذاکره کنندگان به توافق دست یابند. در این میان باید توجه داشت 
که بعید به نظر می رسد اولیانوف در حال میانجی گری میان ایران و آمریکا 
باشد. یک گروه 6 نفره متشکل از 5 کشور طرف برجام و نماینده اتحادیه 
اروپا هر کدام به صورت جداگانه در حال مذاکره با ایران و آمریکا هستند و 
این گونه نیست که صرفا اولیانوف میانجی و واسطه باشد و به نظر من بدون 
علت پیرامون عکس رابرت مالی و اولیانوف جوسازی شد زیرا نماینده چین 
و اتحادیه اروپا و سایر طرف های برجام نیز چنین دیدارهای دوجانبه ای 
داشته اند. امروز ایران، طرف های دیگر برجام و آمریکا مواضع خود را اعلام 
کرده اند و درک مشترکی به وجود آمده است و حتی بر روی مسائل زیادی 
توافق حاصل شده است اما بر روی برخی موارد نیز هنوز اختلاف نظر وجود 
دارد و نیاز است تا در خصوص آن موارد مذاکرات بیشتری صورت گیرد. در 
دور اول تا ششم مذاکرات نیز آقای عراقچی تاکید داشتند که در خصوص 
80 درصد از موارد توافق حاصل شده است و بر روی جزئیات اختلاف 
نظرهایی وجود دارد و امروز نیز در همان وضعیت قرار گرفته ایم و هنوز بر 
سر جزئیات تفاهم نشده است. بنابراین آن چه که تا به امروز رخ داده است 
صرفا میانجی گری اولیانوف نبوده است و چین و اروپا نیز نقش آفرینی 
کرده اند و توافقاتی که حاصل شده است نیز نتیجه همین کار گروهی است 
که تا به امروز به خوبی در وین رقم خورده است. مواردی که امروز هنوز بر 
سر آن ها توافق نشده است، خود موارد سختی هستند و به نظر می رسد 
هنوز قسمت سخت مذاکرات باقی مانده است اما باید توجه داشت که زمان 
زیادی برای رسیدن به توافق وجود ندارد. هنوز سختی هفته های گذشته 
در مذاکرات وجود دارد. اولیانوف که خوش بینانه به مذاکرات نگاه می کند 
بر این باور است که شاید اواسطه ماه فوریه توافق حاصل شود که این خود 
چندین هفته دیگر می شود. امیدوار هستیم که اختلافات بزودی حل و 
فصل شود و توافق حاصل شود. باید توجه داشت که در آستانه نزدیک 
شدن به تاریخ انتخابات میان دوره ای در آمریکا هستیم. موضوع مذاکرات 
هسته ای و نحوه تعامل با ایران قطعا یکی از موضوعات مناظره های 
انتخابات میان دوره ای در آمریکاست. رئیس جمهوری که احتمالا در 
انتخابات میان دوره ای شکست می خورد، خیلی مایل نخواهد بود وارد 
چالشی شود که بر انتخابات تاثیر منفی گذارد. از این جهت گذشت زمان 
برای ایران در مذاکرات می تواند مشکل ساز باشد. تجربه نشان می دهد که 
زمانی که در یک سال توافق حاصل نشده است، رسیدن به توافق در یک 

زمان محدود و کوتاه سخت خواهد بود.

انتخابات میان دوره ای آمریکا نزدیک است

 مراسم عزاداری فاطمیه
 در حضور رهبر انقلاب

دفتر رهبر انقلاب در اطلاعیه ای اعلام کرد: مراسم  
عزاداری ایام فاطمیه در حسینیه امام خمینی)ره( 
بدون حضور جمعیت برگزار می شود و مشروح 
برنامه های عزاداری در حضور رهبر انقلاب اسلامی 
از شبکه های تلویزیونی پخش خواهد شد. متن 
است:  بدین شرح  انقلاب  رهبر  دفتر  اطلاعیه 
. الرحمن الرحیم ضمن عرض تسلیت به  . . بسم ا
 مناسبت فرارسیدن ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا 
سلام ا... علیها به اطلاع  می رساند مراسم عزاداری در 
حسینیه امام خمینی)ره(، امسال نیز به علت تداوم 
شیوع بیماری و لزوم رعایت کامل شیوه نامه های 
بهداشتی، بدون حضور جمعیت و تنها با حضور یک 
سخنران و یک مداح از دوشنبه )۱۳ دی( تا جمعه 
)۱۷دی( پس از نماز مغرب و عشاء برگزارمی شود. 
مشروح برنامه های عزاداری در حضور رهبر معظم 
انقلاب اسلامی هر شب از شبکه  یک سیما و سایر 
شبکه های تلویزیونی پخش خواهد شد. دفتر مقام 

معظم رهبری

نامه ۲۴ نماینده به رئیس قوه قضائیه 
مالک شریعتی، نماینده تهران در مجلس گفت: 
۲۴ تن از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
نامه ای به رئیس قوه قضائیه خواستار برخورد با 
فساد بزرگ در پرونده کرسنت شدند. در بخشی 
از این نامه آمده است: با انعقاد قرارداد مربوط به 
کرسنت خیانتی  تاریخی نسبت به کشور صورت 
گرفته است و در اثر فساد عده ای و فریبکاری 
عده ای دیگر و فریب خوردگی عده ای آخر، دهها 
میلیارد دلار )صدها هزار میلیارد تومان( به کشور 
خسارت وارد شده است. هیچ انسان خدا پرست و با 
انصافی ادعا نمی کند که برای پیروزی شرکت ملی 
نفت ایران در دعوای خارجی مدیری بی گناه به پای 
میز عدالت کشانده شود لیکن مطالبات کسانی 
که تاکنون به رغم محرمانگی قرارداد از آن مطلع 
شده اند این بوده و هست که قوه قضائیه فارغ از روند 
رسیدگی در پرونده خارجی، به عنوان وظیفه ذاتی 
خود با مفاسد واقعی که به صورت گسترده پیرامون 
این قرارداد به وجود آمده است و از قبل آن دهها 
میلیارد دلار )صدها هزار میلیارد تومان( به صورت 
مستقیم و غیر مستقیم به ملت خسارت وارد کرده 
است، برخورد قانونی کرده و گذشته غیر قابل دفاع 

را جبران نماید. 

صادرات دارو و واکسن به ترکیه 
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه از 
آمادگی وزارت بهداشت برای صادرات دارو و واکسن 
به ترکیه خبر داد و گفت که در نشست دیروز در 
وزارت خارجه پیشنهاد ایجاد پارک مشترک فناوری 
در ترکیه نیز مطرح شد. مهدی صفری مشکلات 
مالی در روابط ایران و ترکیه را از موضوعاتی خواند 
که در این نشست درباره آن گفت وگو شد و اظهار 
داشت: در خصوص مشکلات و چالش های مربوط 
به حوزه مالی و چگونگی رفع آن و نیز ارتقای روابط 
تجاری دو کشور بحث و تبادل نظر صورت گرفت. 
معاون وزیر خارجه مسائل کشاورزی، استاندارد و 
روزآمدکردن قرارداد ها و تفاهمنامه ها بین دو کشور 
را از جمله موضوعات مورد گفت وگو در این نشست 

عنوان کرد. 

حاج قاسم به یک امت تبدیل شده 
عضو شورای مرکزی حزب ا... لبنان در مراسمی به 
مناسبت دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی 
تاکید کرد: با شهادت حاج قاسم حضور ما در میادین 
مقاومت بیشتر و ریشه دارتر می شود. به مناسبت 
دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی حزب 
.. لبنان کمپین درختکاری تحت عنوان زیتون  ا.
سلیمانی در مرزهای لبنان با فلسطین اشغالی به راه 
انداخته است که این کمپین ابتدا از باغ ایران واقع در 
مارون الراس آغاز شد. در این مراسم شیخ نبیل قاووق، 
عضو شورای مرکزی حزب ا... و حسن عزالدین، عضو 
فراکسیون وفای به مقاومت پارلمان لبنان و تعدادی 
از شخصیت های دینی و سیاسی و اهالی آن منطقه 

حضور یافتند. 

آمریکا مجبور به ترک لبنان می شود
سفیر ایران در سوریه خاطرنشان کرد: تهران 
اشغال سوریه توسط هر کشور یا نیرویی را به شدت 
محکوم می کند، خواه در جولان باشد یا شمال 
غربی و یا شمال شرقی. ما حضور هر کشور بیگانه 
و یا نیروی تروریستی را محکوم می کنیم. مهدی 
سبحانی درخصوص حضور آمریکا در سوریه گفت: 
این نیروها مجبور به خروج از خاک سوریه خواهند 
شد، ما نمی توانیم موعد معینی برای این مساله 
مشخص کنیم اما این مساله اتفاق خواهد افتاد و باید 
اتفاق بیفتد. سبحانی تاکید کرد: در مرحله جنگ 
سرد ابرقدرت ها سرنوشت امور را مشخص می کنند 
اما امروز نیروهای جدیدی امور را در دست گرفتند و 
آمریکا دیگر توانایی تعیین سرنوشت منطقه را ندارد 
بلکه قدرت های جدیدی به وجود آمدند و یکی از این 
قدرت ها محور مقاومت است. امروز زمین بازی و نوع 

بازی عوض شده است. 

انتصاب رئیس ستاد دهه فجر 
نماینده ولی فقیه و رئیس شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی با صدور حکمی سید نظام الدین 
موسوی را به سمت رئیس ستاد دهه فجر انقلاب 
اسلامی منصوب کرد. در حکم صادر شده از سوی 
موسی پور آمده است: در آستانه چهل و سومین 
سالگرد دهه فجر انقلاب اسلامی و به منظور 
گرامیداشت این نعمت بزرگ الهی و با عنایت به 
ضرورت جهاد روایت و تبیین و تعمیق بخشی به 
معارف بلند ایام ا... و مناسبت های دینی و انقلابی، 
جنابعالی را که از سوابق و تجارب ارزنده ای در این 
حوزه برخوردار بوده و به  حمدا... خدمات ارزشمندی 
را به نظام اسلامی خصوصا در عرصه تبلیغ و رسانه 
انجام داده اید؛ به عنوان »رئیس ستاد دهه فجر 

انقلاب اسلامی« منصوب می نمایم . 

خبـــر

آرمان ملـی: رئیـس مجلــس اظهــــار داشت: 
بزرگ ترین ظلم به شهید سلیمانی تقلیل دادن او از 
یک مکتب و مدرسه درس آموز به سطح یک ژنرال 
شجاع و یک فرد مبارز است. محمد باقر قالیباف در 
نطق پیش از دستور خود در نشست علنی دیروز 
مجلس گفت: فرا رسیدن سالروز شهادت مرد میدان، 
سردار پرافتخار اسلام و محبوب دل مردم ایران و 
تمامی مستضعفین جهان، شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی را به ملت شریف ایران و تمام کسانی که 
به آرمان عدالت گستری، آزادیخواهی و رفع ظلم 
و تبعیض از جهان باور دارند و در این مسیر گام 
برداشته اند تسلیت و تعزیت می گویم. وی افزود: خون 
شهید راه خود را در زمین و آسمان ها پیدا می کند و 
این وظیفه ماست تا بتوانیم با فهم درست از سیره 
شهید و منطق عمل و اندیشه او زندگی و فکر خود را 
با آن منطق سازگار کنیم و خود را از انحراف، تندروی 
و یا کندروی رها کنیم. رئیس قوه مقننه بیان کرد: 
بزرگ ترین ظلم به حاج قاسم تقلیل دادن او از یک 
مکتب و مدرسه درس آموز به سطح یک ژنرال شجاع 
و یک فرد مبارز است. حاج قاسم یک مکتب است، زیرا 
ابعاد گوناگون زندگی او بر اساس راه و روشی تنظیم 
شده بود که امام راحل با فهم دقیق خود از اسلام ناب 
محمدی به ما آموخت. قالیباف خاطرنشان کرد: حاج 
قاسم شاگرد اول مکتب امام است و این مکتب که تا 
امروز با همراهی و فداکاری ملت ایران نجات بخش و 

راهگشا بوده است، بر دو اصل خداباوری و مردم باوری 
استوار است. اگر حاج قاسم در سال های عمر شریف 
و بابرکت خود توانست فاتح میدان های بزرگ باشد 
به این دلیل بود. رئیس مجلس اظهار کرد: اخلاص 
کم نظیر حاج قاسم با اعتقاد قلبی به توانایی مردم و 
همچنین باور عمیق و برخاسته از آموزه های دینی به 
اصل ما می توانیم در یک شخص جمع شده بود و امروز 
نیز به برکت خون او و خون مجاهدان مخلصی همچون 
شهید ابومهدی المهندس آمریکا در آستانه اخراج 
کامل از منطقه قرار گرفته است و با پشتوانه ملت های 
منطقه ان شاءا... این امر به زودی محقق خواهد شد. 
وی ادامه داد: مردم باوری در مکتب سلیمانی یعنی در 
هر لحظه فقط در اندیشه حل مشکلات مردم بودن و 
پرهیز کردن از هر فرع و هر حاشیه ای که انسان انقلابی 
را از حل مشکلات مردم دور کند. رئیس دستگاه 
قانون گذاری کشور گفت: مردم باوری یعنی اینکه 
مشکلات فقط و فقط با همراهی و مشارکت همه جانبه 
خود مردم قابل حل است و هر کسی که مردم را از 
حضور فعال بازدارد و یا نقش آن ها را نادیده بگیرد، و یا 
آن ها را دسته بندی و فرقه بندی کند، بی گمان شکست 
خواهد خورد. قالیباف عنوان کرد: حاج قاسم در هر 
میدانی که حاضر می شد، مایه امیدواری و اعتماد به 
نفس مردم بود. او که در مکتب خمینی ما می توانیم و 
حل مشکلات با مشارکت عموم مردم را آموخته بود، 
هر جا که قدم می گذاشت نیرو های مردمی را سرشار 

از باور راستین به نیروی خود و با اتکا به نیروی لایزال 
الهی می کرد. رئیس مجلس اظهار کرد: خداباوری 
سلیمانی به معنای رعایت اخلاق و حدود شرعی در 
هر امری حتی در مواجهه با دشمنان و به معنای باور 
عملی به سنت های الهی است. وی مطرح کرد: همان 
سلیمانی که در مقابل پابرهنگان و مستضعفان دست 
ارادت بر سینه می گذاشت و تعظیم می کرد، در برابر 
هیچ ابرقدرت و زورگویی سر خم نکرد و در مقابل آن ها 
تا آخرین نفر ایستاد و نقشه آن ها را خنثی کرد. همان 
سلیمانی که شیر بیشه مبارزه و نبرد با ظالمان بود، 
با دقت و هوشمندی فراوان بر مسائل سیاسی اشراف 
داشت و از ابعاد آن آگاه بود و این فراست را برای درهم 
کوبیدن دشمن به کار می گرفت. رئیس مجلس 
اذعان کرد: سلیمانی به جای سختگیری با مردم بر 
خود سخت می گرفت و با مردم مهربان و متواضع 
بود. قالیباف تصریح کرد: با پیروی از مکتب سلیمانی 
و با اتکا به دو اصل خداباوری و مردم باوری می توان 
بر مشکلات غلبه کرد و همین منطق را که بار ها در 
چهار دهه اخیر رهگشا و موفقیت آمیز بوده است در 
سایر عرصه ها نیز به کار ببندیم. رئیس مجلس فرا 
رسیدن اولین سالروز درگذشت علامه مصباح یزدی 
را تسلیت گفت و عنوان کرد: علامه مصباح یزدی در 
سال های عمر خود نقش مهمی را در راستای ترویج 
معارف اسلام و حراست از مبانی فکری انقلاب اسلامی 

ایفا کردند.

امیرعلی ابوالفتح 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

در نطق پیش از دستور مجلس مطرح شد: 

بزرگ ترین ظلم به شهید سلیمانی ازدیدگاه قالیباف

»آرمان ملی« مواضع بهارستان نشینان نسبت به عملکرد وزرا را بررسی می کند: 

استیضاح درحد حرف  
  نماینده سردشت: طرح استیضاح وزیر بهداشت به زودی تقدیم هیات رئیسه مجلس می شود 

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید خود 
اصولگرایان نیز فکر نمی کردند که به این زودی 
دولت رئیسی را مورد انتقاد قرار دهند و دم به دم 
وزیرانش را به مجلس فرا بخوانند. اما از بخت بد 
و اقبال نامرادشان وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم چندان بغرنج است که نه تنها دولت که 
مجلس هم باید پاسخگوی این وضعیت به وجود 
آمده باشد. هرچند که برخی امروز هم که ۴ ماه 
از روی کارآمدن دولت گذشته هنوز مشکلات و 
شرایط به وجود آمده در جامعه را به گردن دولت 
قبل می اندازند. اما این پاسخ نیازهای جامعه نیست 
و باید نسبت به وعده های داده شده در جهت بهبود 
وضع معیشتی مردم پاسخگو بود. همین امر نیز 
باعث شده تا مجلس نیز این بار از در مطالبه گری 
وارد شود و دولت را پاسخگو بخواهد. چنانکه پس 
از فراخواندن برخی از وزرا به مجلس و شائبه طرح 
استیضاح آنها روز گذشته نیز وزیر بهداشت به 
مجلس فراخوانده شد و برخی از نمایندگان به 
جهت برخی عملکردهای ضعیف از استیضاح وی 
سخن گفتند. باید دید اینگونه موضع گیری صرفا 
نوعی ژست رسانه ای برای نشان دادن مطالبه گری 
بهارستان نشینان است یا واقعا باید شاهد استیضاح 

برخی از وزرا باشیم. 
 پایان ماه عسل 

عملکرد دولت در حوزه های مختلف به ویژه 
اقتصاد و معیشت مردم چندان رضایت بخش نبوده 
و همین امر است که باعث شده تنها پس از گذشت 
۴ماه از روی کارآمدن دولت، شاهد نارضایتی هایی 
از جانب مردم نسبت به عملکردها باشیم. از طرفی 
با اینکه بسیاری معتقدند دولت با شناخت کامل 
از وضع کشور و رصد شرایط؛ عنان امور کشور را 
به دست گرفته و خود رئیس جمهور پیش از روی 
کارآمدن نیز در جریان مسائل و مشکلات کشور 
بوده است اما هنوز هم در اظهار نظر و رویکردها 
رگه هایی از احاله وضعیت فعلی به دولت گذشته 
و انداختن تقصیرات به گردن روحانی و مردانش 
دیده می شود. چنانکه اخیرا رئیس جمهور نیز در 
دیدار با مراجع تقلید شرایط بد اقتصادی فعلی را 
ناشی از عملکرد انتقاد آمیز دولت قبلی دانست. این 
در حالی است که عملکردهای همین ۴ ماهه باعث 

شده نه تنها مردم و منتقدین که این بار جریان 
حامی نیز به انتقاد از عملکرد دولت در حوزه  های 
مختلف بپرازد. چنانکه شاهدیم طی چند وقت 
گذشته نمایندگان مجلس انقلابی که علی الظاهر 
باید همراه و حامی دولت باشند به کرات وزرای 
مختلف را به مجلس فراخوانده اند و در مواردی نیز 
مثل وزیر اقتصاد، وزیر کار و وزیر صمت صحبت از 
استیضاح وزرا به میان آورده اند. نگاهی به برخی 
اظهارات نمایندگان به وضوح مشخص می کند 
که دولت استراتژی، راهبرد کلان و برنامه مدون 
و مشخصی برای حل مشکلات جامعه ندارد و به 
طور روزمره به مسائل نگاه می کند. نمونه واضح این 
امر در بحث حل مشکلات اقتصادی و معیشتی از 
یک سو و از آن مهم تر لایحه بودجه است که تقریبا 
موجبات اعتراض همگان را فراهم آورده است. 
جالب اینکه بر اساس همین بودجه رئیس جمهور 
چندی پیش در مجلس وعده رسیدن به رشد 8 
درصدی داده بود. صدیف بدری نماینده اردبیل 
با اشاره به کوتاهی ها در حوزه عدالت می گوید: 
»انتظار مردم بعد از ۴ دهه به سر آمده و مردم 
خواهان عدالت هستند، چیزی که تا به امروز محقق 
نشده و در لایحه پیشنهادی بودجه مورد لحاظ قرار 
نگرفته است. تقسیم کلاسیک منابع و اعتبارات 
براساس جمعیت اگر ادامه داشته باشد شاهد 
تثبیت تبعیض خواهیم بود، فریاد عدالتخواهی 
مردم را بشنوید. آقای رئیس جمهور دستگاه های 
اجرایی به روزمرگی دچار شده اند، با انتصاب به 
موقع و تعیین تکلیف مسئولان اجرایی دستگاه ها 
را از بلاتکلیفی خارج کنید.«  معین الدین سعیدی 
نماینده چابهار در مجلس در رابطه با موضوع رشد 
8 درصدی که دولت از آن صحبت می کند، گفته: 
»آقای رئیسی در مجلس فرمودند که ما به دنبال 
رشد اقتصادی 8 درصدی هستیم؛ اما با توجه 
به این شرایط سرمایه گذاری خارجی و شرایط 
تولیدی کشور به نظر من این اتفاق رخ نخواهد 
داد. هرچند که عزیزان ما وزرای جهاد کشاورزی 
و صنعت، معدن و تجارت جلسات متعددی با 
نمایندگان داشتند و سعی کردند که نمایندگان 
را اقناع کنند که با حذف ارز۴۲00 شوک تورمی  
ایجاد نخواهد شد، ولی ما مار گزیده ایم و سوابق 

قبلی هم نشان می دهد که در این حوزه ما باید 
نگران باشیم. نوع نگرش بهارستان نشینان نشان 
می دهد که ماه عسل دولت و مجلس خیلی کوتاه تر 
از آنچه تصور می شد بوده است و امروز مجلس به 
جای حمایت در مقام مطالبه است. به عبارتی 
دیگر دوران حمایت تمام شده و وقت حساب سر 
رسیده و بایستی دولت درصد تحقق وعده های 

داده شده برآید. 
 استیضاح وزیر؟

انتقادات به وزرای دولت به رسم مرسومی 
بین نمایندگان مجلس شده است. پس از وزیر 
صمت، وزیر اقتصاد و وزیر کار این بار سویه انتقاد 
نمایندگان به سمت بهرام عین الهی وزیر بهداشت 
رفته و وی را به جهت برخی عملکردها یا شاید هم 
عدم عملکرد مثبت در حوزه بهداشت و درمان 
مورد انتقاد قرار داده اند. در این راستا یک نماینده 
مجلس یازدهم خطاب به وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی گفت: آیا از وضعیت تاسفبار 
بیمارستان ها و بیماران مناطق محروم خبر دارید؟ 
شهرستان های محروم با کمبود شدید نیرو، پزشک 
متخصص و تجهیزات بیمارستانی مواجهند و در 
اکثر بیمارستان های این مناطق سرم و دارو که 
نیاز ابتدایی بیماران است، یافت نمی شود. کمال 
حسین پور با اشاره به اینکه وزارت بهداشت در طول 
ماه های گذشته در انجام تکالیف و وظایف محوله 
خود به درستی عمل نکرده است، گفت: برنامه های 
وزارت بهداشت در زمینه بهداشت عمومی و ارتقای 
سطح آن بسیار ضعیف و ناکارآمد است، برنامه های 
ارائه شده توسط وزیر در زمان اخذ رأی اعتماد کنار 
گذاشته شده و اراده ای برای تحقق وعده ها در بدنه 
وزارتخانه دیده نمی شود. نماینده مردم سردشت و 
پیرانشهر تصریح کرد: عدالت در توزیع اعتبارات 
صورت نمی گیرد و روند قابل اصلاح نیست، به 
دلیل ناتوانی وزیر بهداشت و مجموعه وزارتخانه، 
من و تعدادی از نمایندگان طرح استیضاح وی را 
تهیه کرده ایم و هم اکنون در کارتابل نمایندگان 
قرار دارد و به زودی تقدیم هیات رئیسه مجلس 
می شود تا بتوانیم تاثیری هر چند اندک در کاهش 
درد و رنج هموطنان خود در مراجعه به درمانگاه ها 

و بیمارستان ها داشته باشیم.

رئیس کل دادگستــری تهــــران در جمع قضات 
مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم اقتصادی گفت: مساله 
برخورد با فساد به ویژه مفاسد اقتصادی از جمله 
موضوعاتی است که در مجموعه دستگاه قضائی به 
عنوان یکی از اولویت های اصلی در دستور کار قرار 
گرفته و از موضوعاتی است که مورد تاکید و مطالبه 
مقام معظم رهبری در ادوار گوناگون مدیریتی قوه 
قضائیه بوده است و دستگاه قضائی نیز در برخورد با 
مفاسد و مخلان نظام اقتصادی کشور کارنامه نسبتاً 
خوبی را رقم زده است. علی القاصی مهر گفت: در 
تلاش هستیم تا فرآیند رسیدگی به پرونده های این 
مجتمع در یک مسیر مناسب تر و درعین حال با دقت 
و سرعت بیشتری انجام بگیرد. وی با تشکر از اسدا... 
مسعودی مقام که در دو سال گذشته مسئولیت 
این مجتمع را عهده دار بود، بیان کرد: همکاران 
دادگستری در مجموعه دادگاه ها و دادسرای مجتمع 
اقتصادی به پرونده هایی با ارقام بالا و اهمیت بسیار 
زیاد رسیدگی کرده و تعدادی از مفسدین و مخلان 
در نظام اقتصادی و ارزی کشور را به مجازات قانونی 
محکوم نموده اند و این مجازات ها نیز در مورد برخی 
از این افراد به اجرا درآمد و بخش دیگری نیز در حال 
اجراست و هم اکنون نیز با قوت بیشتری باید دنبال 
شود. وی افزود: آنچه برای ما مهم است این است که 
برخورد با فساد و عناصر فساد با قوت و روح تازه ای 
توسط همکاران دنبال شود و خواست و توقع مردم و 

جامعه و مطالبه مقام معظم رهبری از قوه قضائیه، که 
انتظار برخورد با عناصر فساد بدون اغماض و قاطعانه 
در چارچوب موازین و حدود اسلامی است، اتفاق 
بیفتد. القاصی مهر عنوان کرد: با توجه به حضور برخی 
قضات مجتمع اقتصادی در مناصب جدید و همچنین 
با گرامی داشتن یاد حجت الاسلام زرگر، پنج نفر 
از قضات که دارای سوابق انقلابی و دارای دغدغه 
مبارزه با فساد هستند و سوابق مبارزه با مفاسد را نیز 
در کارنامه خود دارند از امروز در کنار قضات مجتمع 
جرایم اقتصادی حضور خواهند داشت تا با تکمیل 
کادر قضائی شعب، رسیدگی به پرونده های جرایم 
اقتصادی با قوت و انسجام بیشتر دنبال شده و انتظار 
می رود با اعتقاد و ایمانی که در یکایک همکاران 
این مجتمع سراغ داریم و عزم لازم در این صحنه و 
میدان را دارند، شاهد اقدامات موثری باشیم. رئیس 
کل دادگستری تهران با اشاره به برگزاری علنی 
دادگاه های جرائم اقتصادی اظهار کرد: پاسخ افکار 
عمومی به اطلاع رسانی ها و انعکاس دادگاه های 
مبارزه با مفاسد اقتصادی مثبت بوده و این مطلب 
بیانگر مطالبه بحق مردم و جامعه از دستگاه قضائی 
در مبارزه با افراد مفسد و ذی نفوذ است. وی ادامه داد: 
مردم می خواهند تا دست افرادی که با سوءاستفاده 
از نفوذ و یا جایگاه و منصب خود، به اموال مردم و 
بیت المال دست درازی می کنند، کوتاه شود. القاصی 
مهر عنوان کرد: میزان رسیدگی های صورت گرفته 

را کافی نمی دانیم و باید جریان مبارزه بامفاسد و 
مفسدین اقتصادی و اداری یک جریان مستمر باشد 
و با قوت بیشتر ادامه یابد. وی ابراز عقیده کرد: عزم 
قوه قضائیه خصوصاً ریاست معزز قوه بر آن است که 
با مفسدین نظام و مخلین در نظام اقتصادی و ارزی 
کشور بدون اغماض و با رعایت کامل موازین قانونی 
برخورد شود و آنچه که در این رسیدگی حائز اهمیت 
است، اینکه به صورت تخصصی به پرونده ها و جرائم 
رسیدگی می شود. القاصی مهر ابراز داشت: تجمیع 
انواع مراجع رسیدگی در این مجتمع چه در موضوع 
شعب استجازه، یا شعب دادسرا، محاکم، تجدید نظر 
و شعب ویژه یک هماهنگی همه جانبه محاکم با 
صلاحیت های گوناگون و گردآوری این مجموعه، 
برای مبارزه با فساد است به گونه ای که بتواند در 
یک اقدام هماهنگ، با عناصر و عوامل فساد در همه 
سطوح و همه بخش های آن برخورد نماید. رئیس کل 
دادگستری تهران یکی از اهدف تشکیل مجتمع ویژه 
رسیدگی به جرائم اقتصادی را تسریع در رسیدگی ها 
برشمرد و بیان کرد: شعب دادگاه های رسیدگی 
ویژه به مفاسد اقتصادی ایجاد شد تا به پرونده های 
اخلالگران و مفاسد اقتصادی در کوتاه ترین زمان 
و با دقت بیشتر رسیدگی شود و پیگیری و وصول 
مطالبات و اموالی که از بیت المال پایمال شده مورد 
اطاله قرار نگیرد و وجه تمایز این مجتمع با سایر 

دادگاه ها، سرعت در رسیدگی است.

    رئیس کل دادگستری تهران: 

برخورد با فساد از اولویت های اصلی دستگاه قضائی است

 تهـــــران 
قله مقاومت است

فرمانــده نیروی قـــدس سپاه 
با برشمــــــردن ویـــــژگی های 
برجسته شخصیتی سردار سلیمانی 
ویژگی شهید  برجسته ترین  گفت: 
سلیمانی این بود که ایشان اهل فهم 
و صاحب نظر بــــود و حرف داشت، 
ایده داشت. بزرگان وقتی منطق او را 
می شنیدند به او آفرین می گفتند. ولی 
او فرمانبر ولایت بود. خلاصه مکتب 
شهید سلیمانی این است که سرباز 
آقا باشیم. مهم ترین ویژگی شهید 
سلیمانی این بود که تابع محض ولایت 
بود. سردار قاآنی گفت: نکته دوم، اینکه 
شهید سلیمانی در زمینه های مختلف 
ویژگی های بارزی داشت و جلودار 
بود، که یکی از آنها این بود که ارتباط 
بین میدان و دیپلماسی را بسیار خوب 
برقرار کرد. آن هم به این دلیل بود 
که ولایتمدار بود. پیوندی که شهید 
سلیمانی از درون تهران ایجاد کرد، در 
کشورهای مختلف عمق پیدا کرد. این 
همان نگاه ارزشمند این دو حرکت، و از 
مرکز کشور به نقاط دیگر است. تهران 
قله مقاومت و قله انقلاب اسلامی است 

و قله همگرایی اسلامی است.

یـــادداشت

فرونشست زمین در ۲5 سال گذشته در مناطق جنوب غربی تهران به 
همراه تظاهرات سطحی رخ می دهند. این پدیده مساحتی به میزان 5۲5 
کیلومترمربع در محدوده جاده ساوه و نسیم شهر با سرعت متوسط ۱5 
تا ۲5 سانتی متر در سال و حداکثر سرعت ۳6 سانتی متر در سال است. 
فرونشست زمین ناشی از فعالیت های انسانی مانند تخلیه طولانی مدت 
آب های زیرزمینی و کشاورزی سنتی است. در دو دهه اخیر تغییرات اقلیمی 
و خشکسالی های پی در پی، مدیریت ناپایدار منابع آبی و بهره برداری بی رویه 
از آب های زیرزمینی و همچنین رشد جمعیت باعث تشدید فرونشست زمین 
در دشت شهریار، جاده ساوه و منطقه نازی آباد و شهر ری در جنوب و جنوب 
غرب تهران شده است. در دهه هشتاد در نتیجه رشد نابسامان و ناپایدار و 
صرفا بر پایه در دسترس بودن منابع مالی، جمعیت قابل توجهی )حدود ۱. 5 
میلیون نفر در سال( به مهاجرت داخلی )از روستا به شهر های بزرگ و حتی 
الامکان تهران( دست زدند و همین موضوع موجب تمرکز هرچه بیشتر 
جمعیت پیرامون تهران شد. طرح هایی مانند مسکن ارزان قیمت مهر به این 
روند در پیرامون تهران شدت بخشید. منطقه برداشت آب زیرزمینی هم به 
غرب و هم به شرق گسترش یافت. برآورد می شود که ساکنان پیرامون تهران 
حدود 5 میلیون نفر افزایش یافتند و مصرف کنندگان آب های زیرزمینی 
نیز به همین ترتیب بیشتر شدند. در همین دهه در غرب تهران سطح آب 
زیر زمینی حدود ۱۲ متر کاهش یافت. در نتیجه، اثرهای فرونشست زمین 
از جمله افت شدید سطح آب زیرزمینی، آسیب و کج شدن ساختمان ها و 
سازه های عمرانی و پارگی روکش چاه ها در جنوب غرب تهران افزایش یافت. 
این روندی است که با سرعت زیاد در دهه 90 نیز دنبال شد. پاسخگویی به 
نیازهای روزافزون آب جمعیت و گسترش صنعتی استان تهران باعث کاهش 
آب های زیرزمینی، متراکم شدن سامانه آبخوان و فرونشست زمین در این 
منطقه شد. پمپاژ بیش از حد آب زیرزمینی علت اصلی فرونشست زمین در 
این منطقه بود. شهرک سازی در دهه ۱۳8۲ تا ۱۳9۲، در پیرامون تهران 
موجب افزایش برداشت از چاه ها و منابع آب زیرزمینی و توسعه منطقه 
فرونشست زمین شد. سامانه آبخوان در غرب تهران یک سامانه چندلایه 
است. سومین آبخوان محصور نشده که آبخوان اصلی تحت پمپاژ است 
بیش ترین ضخامت را دارد. لایه های خاک تشکیل دهنده سیستم آبخوان 
نقش اصلی را در میزان تراکم دارند. جنس خاک ریزدانه در میان لایه ها 
عامل اصلی نگه داشتن لایه آبدار و البته کنترل زمان برداشت و تراکم است. 
از فرونشست زمین عوامل متعددی بر میزان فرونشست این منطقه تأثیر 
گذاشتند: ناهمگونی لایه های سامانه آبخوان، تغییر ضخامت لایه و سرعت 
پمپاژ آب از مهم ترین عواملند. سرعت فرونشست در جنوب حوضه فرونشست 
)نسیم شهر، صباشهر و اسلامشهر( با رسوبات غنی از خاک رس ضخیم لایه، 
بیشتر است. حد شمالی ناحیه فرونشست زمین عمدتاً با تغییرات در جنس 
و ضخامت لایه ها کنترل می شود. خاک های ریزدانه این پهنه به ویژه در 
لایه های نزدیک سطح زمین اثر منفی فرونشست در این پهنه را تشدید 
می کند. ساختمان ها، سازه های عمرانی، چاه ها و زمین های کشاورزی محل 
مشاهده آسیب ها، نشانی از فرونشست زمین و البته فروچاله ها هستند. شواهد 
میدانی این پدیده در نسیم شهر، صباشهر، اسلامشهر و عوارضی آزادراه 
تهران- ساوه قابل مشاهده است. بر پایه خشکسالی شدید از ۱۳98 تا کنون 
و برداشت وسیع تر آب، فشار به آب های زیر زمینی بیشتر هم شده است. آثار 
و تبعات خشکسالی های اخیر در سال های آینده خودنمایی می کند. از سوی 
دیگر، امیدوارم سیاست های جدید مسکن ملی، منجر به کوچ بیشتر مهاجران 
به حاشیه تهران نشود، که اگر چنین شود، مشکلاتی از قبیل فرونشست 
زمین در سال های آینده باز هم شدیدتر خودنمایی می کند. راه حل البته ابتدا 
تشخیص دقیق و تفصیلی مشکل، تهران نقشه دقیق و مدلسازی تغییرات 
آن به منظور پیش بینی درست وضعیت فرونشست در آینده است. همچنین 
برای تجدید نظر در سیاست استقرار جمعیت در کلان شهرها، و ممانعت از 

حاشیه نشینی بیشتر به صورت فوری باید اقدام شود. 

چاره اندیشی برای فرونشست در جنوب غرب تهران

مهدی زارع
استاد پژوهشکده زلزله شناسی

 راهی جز مستقل 
بودن نداریم

فرمانـــده کل سپــاه با بیان اینـکه 
هیچ راهی جز مستقل بودن نداریم، 
گفت: امروز تلاش دشمن برای از بین 
بردن اعتماد به نفس ملت ما و القای 
خودباختگی است. ســـردارحسین 
سلامی اظهارکرد: انسان ها و جوامع 
با ذهن هایشان حرکت می کنند و 
اولین نکته این است که ما چگونه 
می اندیشیم و خود را چگونه می بینیم. 
وابستگی علمی، ذهنی و ادراکات 
خواست دشمن است و اگر می خواهیم 
مستقل باشیم باید به صورت مستقل 
فکر و ادراک کنیم. سردار سلامی 
گفت: مـــا در بــــرابر مؤمنان کُرنش 
می کنیم اما در مقابل دیگران کُرنش 
نخواهیــم کرد. حـــرکت ما برمبنای 
اعتماد و ایمان به خدا و نهراسـیدن 
اسـت و این معنای عـــزت است. وی 
میدان عمل را بهترین عرصه قضاوت 
دانست و گفت: دشمنان ما در مقابل 
کرونا در مرحله تسلیم شدن هستند و 
می بینید در صدر میزان کشته ها قرار 
دارند. ایران به برکت اسلام و رهبری 
که حکمت، ایمان و نفـــوذ بر قلب ها 
دارد توانسـت بــه خوبی مشکلات را 

آسان کند. 


